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Brașovenii sunt invitați la o nouă dezbatere publică pe tema copiilor 

abandonați  

Mediul asociativ din Brașov, sub coordonarea Asociației Catharsis Brașov, organizează vineri 
19 ianuarie 2024 o întâlnire cu parlamentarii brașoveni și reprezentanții administrației publice 
cu competențe în domeniul social. Scopul dezbaterii este de a pune la dispoziția autorităților și 
a decidenților politici informații reale și recente cu privire la problemele din domeniul adopției 
și identificarea unor soluții legislative care să ducă la scăderea semnificativă a numărului de 
copii instituționalizați. 

Problemele cu care se confruntă miile de copiii abandonați blocați în sistem până la majorat se 
află în atenția Asociației Catharsis de peste 25 de ani. Egalitatea de șanse nu există pentru 
majoritatea copiilor instituționalizați. Până la vârsta de 7 ani, copiii sunt mutați abuziv și ilegal 
de la un asistent maternal la altul. Acesta este abandonul real trăit de copil, șoc repetat. În loc 
să fie mutați în familii de adopție, la vârsta de 7 ani sunt mutați în centre rezidențiale, ceea ce 
determină regres în plan emoțional și educațional. Ruperea legăturilor de atașament cu membrii 
familiei maternale provoacă răni, traume nevindecabile. Majoritatea pleacă din centre bolnavi 
și săraci, devenind ulterior adulți asistați social. Nu au pe nimeni, dar sunt oameni cu un 
potențial care poate fi valorificat numai în cadrul unei familii. Rămași în sistem, ei sunt 
pregătiți pentru a deveni “infractori”. După ieșirea din sistem, pentru a supraviețui, dorm în 
condiții grele, în gări, parcuri, case părăsite, sau ajung la adăposturile de noapte, ori în spitale 
de psihiatrie. Trăiesc de azi pe mâine, o viață plină de umilință și suferință fără sfârșit. 
Numărul mare al copiilor rămași în sistem, pe de o parte, și numărul mic al familiilor care vor 
să adopte, pe de altă parte, sunt dovezi că legiuitorul preferă orfelinatele în locul familiei de 
adopție. Legea adopției îngreunează, chiar face aproape imposibilă adopția internă, în timp ce 
adopția internațională este doar mimată de 20 de ani. Au dreptul să adopte internațional doar 
rudele copilului până la gradul al patrulea sau cuplurile mixte în care unul dintre soți este și 
cetățean român.  

Dezbaterea aduce autoritățile și parlamentarii brașoveni față în față cu această realitate, punând 
sub semnul întrebării anumite prevederi ale Legii Adopției, care o fac ineficientă. România are 
cel mai mare număr de copii abandonați de pe întreg continentul european, peste 40.000, 
conform  datelor  statistice din  30 iunie 2023. Dintre aceștia,  erau adoptabili aproximativ 
7.000 de copii. Deși  erau atestate  2.700 de familii pe procedura adopției interne,  au fost 
adoptați doar 1.557 de copii, dintre care 16 pe procedura adopției internaționale. Șansele 
celorlalți sunt zero, în condițiile în care adopția internațională este blocată de 20 de ani.  

Se împlinesc anul acesta 30 de ani de când Convenția de la  Haga asupra protecției copiilor și 
cooperării în materia adopției internaționale a fost ratificată și de Parlamentul României prin 
Legea nr.84/1994. Tot anul acesta se împlinesc 20 de ani de când legiuitorul  român încalcă cu 
bună știință prevederile  Convenției. Perdanți sunt zecile de mii de copii instituționalizați 
condamnați de legea adopției la o viață fără familie. 

 În acest context,  Asociația Catharsis Brașov, împreună cu Asociația Brașovul Altfel și grupul 
de inițiativă civică, Impreună, o comunitate pentru femeile Brașovului, organizează  vineri, 



19.01.2024, începând cu ora 11:00, la sala de conferințe  Europa 1 din Aro Palace, o dezbatere 
publică pe tema adopției.  

La eveniment sunt invitați 10 tineri, victime ale legii adopției; 10 familii atestate care așteaptă 
de ani buni să adopte un copil; 10 ONG-uri care au ca obiect de activitate apărarea drepturilor 
copilului; 10 parlamentari brașoveni; Ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse; 
Președintele Autorității Naționale pentru Protecția Drepturilor Copilului și Adopție 
(ANPDCA); Președintele Subcomisiei pentru Drepturile Copilului din cadrul Comisiei pentru 
Drepturile Omului din Camera Deputaților; Avocatul Copilului; Președintele Consiliului 
Județean Brașov; Directorul DGASPC Brașov; Directorul Direcției Servicii Sociale Brașov. 

          “Imediat sunt 30 de ani de când mă lupt pentru orfanii României. În tot acest timp am 
avut victorii dar și dezamăgiri. Am determinat de patru ori modificarea legii adopției prin 
dezbateri publice la nivel local, guvernamental și parlamentar. Copiii lăsați de părinți în grija 
statului sunt copiii noștri, ai tuturor, și au dreptul la o viață normală într-o familie proprie și 
permanentă așa cum au toți copiii. Organizăm o nouă dezbatere publică pe tema adopției 
pentru a aduce încă o dată în atenția publicului și a autorităților situația  în care ne aflăm. 
Crește numărul copiilor refuzați pe procedura adopției interne. Crește numărul familiilor care 
renunță la adopție. Scade considerabil șansa la o familie de adopție internă. Copiii separați 
definitiv de părinți rămân suspendați în sistem până la majorat. Crește astfel numărul tinerilor 
dezinstituționalizați care ajung pe drumuri, iminent  risc de excluziune socială, ceea ce nu este 
normal. Sperăm din tot sufletul să avem cât mai mulți brașoveni alături de noi la această 
dezbatere,  semn de recunoaștere că legea adopției trebuie schimbată, dacă vrem o Românie 
fără orfani.”  a declarat Azota Popescu, președintele Asociației Catharsis Brașov. 


